

## 研究報告

学生の基礎歯科学志向に対する基礎配属（研究室配属）  
の効果について

後藤 哲哉<sup>1,9)</sup> 小林 繁<sup>1)</sup> 本田 栄子<sup>2,9)</sup> 船越 啓右<sup>3,9)</sup>  
天野 仁一朗<sup>4)</sup> 河岸 重則<sup>4)</sup> 吉野 賢一<sup>4,9)</sup> 村田 貴俊<sup>4)</sup>  
井上 博雅<sup>5)</sup> 辻澤 利行<sup>5)</sup> 西原 達次<sup>5)</sup> 大住 伴子<sup>6,9)</sup>  
小園 凱夫<sup>7)</sup> 田島 清司<sup>7)</sup> 福泉 隆喜<sup>8,9)</sup>

The Impacts of the “Learning in a Basic Science Department”  
Program on Students’ Interest in Basic Dental Sciences

GOTO Tetsuya<sup>1,9)</sup>, KOBAYASHI Shigeru<sup>1)</sup>, HONDA Eiko<sup>2,9)</sup>, FUNAKOSHI Keisuke<sup>3,9)</sup>,  
AMANO Niichiro<sup>4)</sup>, KAWAGISHI Shigenori<sup>4)</sup>, YOSHINO Kenichi<sup>4,9)</sup>, MURATA Takatoshi<sup>4)</sup>,  
INOUE Hiromasa<sup>5)</sup>, TSUJISAWA Toshiyuki<sup>5)</sup>, NISHIHARA Tatsuji<sup>5)</sup>, OHSUMI Tomoko<sup>6,9)</sup>,  
KOZONO Yoshio<sup>7)</sup>, TAJIMA Kiyoshi<sup>7)</sup> and FUKUIZUMI Takaki<sup>8,9)</sup>

**Abstract** : Since 1997, Kyushu Dental College has conducted a “Learning in a Basic Science Department” program, to motivate students in the area of basic dental sciences. A questionnaire was addressed to students, faculty, and graduate students who had experienced the program, to evaluate the effectiveness of the curriculum. Most of the students felt enthusiasm by teaching staff, and had strong interest in basic dental sciences. Teaching staff approved that it enhanced students’ motivation toward basic dental sciences, though the program was a heavy teaching task for them. However, contrary to teachers’ expectation, the program had scarcely influenced students to advance to graduate school in basic dental sciences. The questionnaire of graduate students, who had experienced the “Learning in a Basic Science Department” program and chose graduate school

<sup>1)</sup> 九州歯科大学生命科学講座頭頸部構造解析学分野

<sup>2)</sup> 九州歯科大学生命科学講座生理学分野

<sup>3)</sup> 九州歯科大学生命科学講座口腔病態病理学分野

<sup>4)</sup> 九州歯科大学生命科学講座摂食神経科学分野

<sup>5)</sup> 九州歯科大学健康増進学講座感染分子生物学分野

<sup>6)</sup> 九州歯科大学健康増進学講座口腔応用薬理学分野

<sup>7)</sup> 九州歯科大学口腔機能再建学講座生体材料学分野

<sup>8)</sup> 厚生労働省保険局医療課

<sup>9)</sup> 平成16年度九州歯科大学基礎配属実施委員会

<sup>1)</sup> Division of Anatomy, Department of Biosciences, Kyushu Dental College

<sup>2)</sup> Division of Physiology, Department of Biosciences, Kyushu Dental College

<sup>3)</sup> Division of Oral Pathology, Department of Biosciences, Kyushu Dental College

<sup>4)</sup> Division of Oral Neuroscience, Department of Biosciences, Kyushu Dental College

<sup>5)</sup> Division of Infections and Molecular Biology, Department of Health Promotion, Kyushu Dental College

<sup>6)</sup> Division of Applied Pharmacology, Department of Health Promotion, Kyushu Dental College

<sup>7)</sup> Division of Biomaterials, Department of Oral Functional Reconstruction, Kyushu Dental College

<sup>8)</sup> Medical Economics Division, Health Insurance Bureau, Ministry of Health, Labour and Welfare

<sup>9)</sup> “Learning in a Basic Science Department” Program Committee, Kyushu Dental College

平成16年11月29日受付

平成16年12月17日受理